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Hierbij ontvangt u het rapport “VMBO in de lift”, een audit 
naar het Impulsprogramma vmbo uitgevoerd door het Nederlands 
Economisch Instituut (NEI), dat op 19 april jl. door mij is 
ontvangen. 
 
Het rapport bevat conclusies en aanbevelingen over het 
Actieprogramma versterking vmbo zoals dat is gestart in het 
jaar 2000 en is geconcretiseerd via landelijke en regionale 
impulsprojecten waarvoor in de jaren 2000 en 2001 in het 
totaal € 136 mln. aan incidentele middelen beschikbaar is 
gesteld. Bovendien zijn vanaf 2002 structureel extra middelen 
(€ 136 mln.) voor de beroepskolom beschikbaar gesteld, waarvan 
de helft voor het vmbo. 
De onderzoeksvraag bestond uit 3 deelvragen. Hierna volgen per 
deelvraag verkort de bijbehorende conclusies en aanbevelingen. 
 
1. Dragen de landelijke in regionale projecten bij aan het 

realiseren van de doelstellingen van het Actieprogramma 
vmbo? 
In volgorde van belang wordt door scholen in het kader van 
impuls uitvoering gegeven aan: 
- inhoudelijke vernieuwing, toegespitst op regionale en 
sectorale  
variëteit en maatwerk; 
- ontwikkelen van doorlopende leerlijnen ter versterking van 
de beroepskolom; 
- versterking van de relatie met het bedrijfsleven; 
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- bijscholing van docenten. 
 
Het georganiseerde bedrijfsleven staat achter de doelstel-
lingen van het actieprogramma. Dit komt tot uitdrukking in 
een sterke betrokkenheid bij de uitvoering en substantiële 
co-financiering van ca. € 14 mln. 
Meer systematische aandacht voor de wijze van verspreiding 
van producten, het bereiken van de relevante doelgroepen 
(scholen en bedrijven) is ter wille van bevordering van 
daadwerkelijk gebruik nodig. Ook bredere 
publieksvoorlichting over de opbrengsten en resultaten van 
het impulsprogramma gericht op ouders in leerlingen wordt 
door het NEI aanbevolen. 
 

2. Hoe effectief en doelmatig is de gehanteerde 
sturingsfilosofie en financieringswijze van het 
Actieprogramma? 
In de aansturingsfilosofie is een adequate mix gekozen van 
aanbod- en vraaggestuurde elementen die vrij algemeen 
waardering ondervindt van scholen en bedrijfsleven. De mix 
van projectfinanciering en aanvullende bekostiging voor de 
scholen wordt in grote meerderheid door betrokkenen als 
adequaat voor de uitvoering van het op innovatie gerichte 
programma gezien, gegeven de stand van zaken in het vmbo-
onderwijs. 
De Impulsprojecten hebben een groot bereik in termen van 
aantallen scholen, afdelingen en docenten. 
 
De substantiële betrokkenheid van en co-financiering door 
het georganiseerde bedrijfsleven kan, gezien de vroegere 
terughoudendheid ten aanzien van het v(m)bo, als een teken 
van omslag in houding worden opgevat. Deze betrokkenheid 
moet de komende jaren verder worden uitgediept in de 
samenwerking tussen individuele bedrijven en scholen.  
 
Er is een algemeen gevoelen dat Impuls een duidelijke 
versnelling aan de vernieuwing van het vmbo-onderwijs geeft. 
 
3. Wat leert het voorgaande ons met betrekking tot 

verbetering van het programma en de inrichting van nieuwe 
programma’s? 
Met de mix van een vraag- en aanbodgestuurd 
impulsprogramma in combinatie met de daaraan gerelateerde 
project- en aanvullende financiering wordt “de agenda 
gezet”. Hierdoor wordt een te sterke fragmentatie van het 
programma tegengegaan. Ook wordt voldoende ruimte voor 
scholen geboden om een eigen invulling te kiezen. Zo wordt 
goed ingespeeld op de verschillen in beleidsvoerend 
vermogen van veel vmbo-scholen. Het NEI adviseert deze 
lijn ook in de komende jaren door te zetten.  
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Daarbij plaatst het bedrijfsleven de kanttekening dat 
verdere professionali-sering van de uitvoering en een meer 
resultaatgerichte aanpak op schoolniveau, onontbeerlijk 
is.  
Om de ingezette lijn van onderwijsvernieuwing en –
innovatie binnen de scholen vast te houden, zullen de 
impulsprojecten van het Actieprogramma gecontinueerd 
moeten worden uit de structurele middelen beroepskolom en 
zal tevens in een vervolgfase het accent gelegd moeten 
worden op verspreiding van producten en nazorg, bij 
voorkeur binnen het kader van systematische 
kwaliteitscontrole op basis van feedback vanuit de 
scholen. Het is wenselijk voort te bouwen op het grote 
enthousiasme en de versterkte samenwerking die met het 
Impulsprogramma bij vele partijen tot stand zijn gebracht.  
 
Samenhang en synergie tussen de verschillende 
Impulsregelingen zouden sterker kunnen zijn wanneer op 
centraal/landelijk niveau een wat sterkere regiefunctie 
zou bestaan. Het programma is evenwel dusdanig complex dat 
het de vraag is of het programmamanagement in staat is met 
de huidige capaciteit die sterkere regiefunctie uit te 
oefenen. 
 

Deze audit-resultaten bieden een eerste belangrijke aanzet 
tot vbtb-verantwoording in aanmerking nemende dat de meeste 
projecten een doorloop kennen tot ultimo 2002. 
De audit-resultaten zullen met betrokken 
onderwijsorganisaties en bedrijfsleven worden besproken en 
zullen worden gebruikt bij de verbetering van het 
Actieprogramma vmbo voor 2002 en 2003 en worden ingebracht 
als onderdeel van de besluitvorming over het brede 
impulsprogramma beroepskolom.  
 
De staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen 
 
 
 
(drs. K.Y.I.J. Adelmund) 

 
 


